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  روزنامه چهل و دومین
جشنـــواره بین المللی فیلم فجر
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پنج شنبه 12 بهمن 1402-شماره1

در ماه های گذشته جامعه فرهنگی 
ز خبرهای  و هنری سهم مفصلی ا
تلخ و ناامیدکننده داشت. بسیاری 
ز میان  ما رفتند و چند  گان ا ز بزر ا
سالن سینما تعطیل شد و برخی 
رای اهل هنر و  اتفاق ها افتاد که ب
گ خوشایند نبود. اما قطعاً هیچ  فرهن
آورتر از  خبر و رویدادی تلخ تر و بهت 
ریوش  ک دا ماجرای قتل وحشتنا
مهرجویی و وحیده محمدی فر نبود؛ 
گر سرشناس که در خانه  2 سینما
و حریم شخصی خودشان قربانی 
خشمی کور و خشونتی غیرانسانی 
شدند و طنز تلخ قضیه در این است 
که مهرجویی در فیلم هایش بیش از 
هر کارگردان هم دوره خود دلواپس 
انسانیت و اخلاق و مفاهیم انسانی 
بود و از اجاره نشین ها تا بانو و لیلا و 
مهمان مامان و نارنجی پوش همواره 
شخصیت هایی از طبقات فرودست را 
کوشند در عین  کرد که می  تصویر می 
ت انسانی  فقر و مشکلات زندگی، هوی
خود را حفظ کنند و تن به فروپاشی 

اخلاقی ندهند.
امسال در آستانه آغاز جشنواره ای 
زرگانی  که خاطره 40 سال حضور ب
ریوش مهرجویی هنوز در  چون دا
حافظه مخاطبان پرشمار دیروزش 
زنده است و در دوره ای که بیش 
گری فقدان نام های  از هر دوره دی
زان برجسته و  گ و فیلمســا بزر
سرشناس توی چشم می زند، شاید 
دلایل مضاعفی برای خالی کردن 
جای مهرجویی وجود داشته باشد. 
کارگردان بزرگی که لااقل 3،2دهه 
ز پربارتریــن دوره های فعالیت  ا
حرفه ای اش را به سر و کله زدن با 
ف و بحث و جدل  نهادهای مختل
ر و صاحب  گر و سینمادا با تماشا
کننده  ســرمایه و دلال و پخش 
ف کرد و شاید به همین دلیل  صر
بهترین فیلم هایش آنهایی نشدند 
که سال های آخر ساخت. اما نفس 
حضور کارگردانی چون مهرجویی 
ک جشنواره سینمایی غنیمت  برای ی
بزرگی است. سال هایی که کیمیایی، 
ری،  مهرجویــی، بیضایــی، عیا
پوراحمد، بنی اعتماد و سایر بزرگان 
سینما در جشنواره فیلم داشته اند، 
ز کیفیت فیلم های شــان و  فارغ ا
اینکه جایزه ای بردند یا نبردند صرفاً 
آمدن شان و سنگینی حضورشان به 
گرمی  وزن سینما می افزاید و مایه دل
سینمادوستان و مخاطبان جشنواره 
است. امســال بدون مهرجویی و 
پوراحمد و در غیاب ده ها نام محبوب 
گر، جشنواره قطعاً فرصتی  و بزرگ دی
رای به یاد آوردن عزیزان  خواهد بود ب
زرگانی که بین مان  ازدست رفته و ب
کته  ک ن نیستند و شــاید تذکر ی
به خودمان که با بازماندگان و آنان که 
هنوز در قید حیاتند مهربان تر باشیم.

ره فیلم، چه نامش »کن«  جشنوا
باشــد چه »فجر«، چه هر نام 
ت در اسم  ز تفاو رغ ا گری، فا دی
و رســم و آیین های اجرایی یا 
یی، خود  سیاست های ســینما
ر  ســینما را در کانون توجه قرا
داده و بر صدر می نشاند. گویی 
در اینجا ماهیت رسانه ای بودن 
سینما نسبت به سویه های هنری 
و صنعتی اش، برجسته تر شده و 
نقش و اثربخشی خود را در جامعه 
ت  ر رد. به عبا گذا به نمایش می 
گر هر جشنواره فیلمی، پیش از  دی
ت به تقدیر و ستایش  که در نهای آن
صی  ز فیلمی یــا فیلم های خا ا
ز خود سینما  زد، ستایش ا بپردا
ت آن است. کافی است به  و منزل
ف جشنواره فیلم فجر  ادوار مختل
گاهی بیندازیم و رسانه های آن  ن
دوره را مرور کنیم، متوجه خواهیم 
شد که این برهه زمانی در تقویم 
سالانه، بیشترین اخبار سینمایی 
ف می شود و  تولید، توزیع و مصر
بسامد کلمه »سینما« در رسانه ها 
گر در این برهه،  بیش از هر زمان دی
که اخبار و  بازتولید می شود؛ چنان 
رویدادهای این رخداد سینمایی 
ز رخداهای  یام، بیش ا ر این ا د
سیاسی در سطح جامعه و افکار 
عمومی و حتی بین مردم عادی 
گیرد. در واقع  مورد توجه قرار می 
جشنواره فیلم این امکان را فراهم 
کند تا خود سینما به عنوان  می 
کننده و  ک مدیوم و ابژه سرگرم  ی
گیز و  ران مسرت بخش و البته تأمل ب
اثرگذار به نمایش خود می پردازد 
کم این فایده را دارد که  و دست 
ر  گاه خویش را د ت و جای منزل
عی  ر فرهنگی- اجتما ســاختا
موجود، یادآوری کند و به نمایش 
رد. این خود سینماست که  گذا ب
ر می نشیند و  بر کرســی اقتدا
موجودیت خود را به رخ می کشد. 
گی ها و مولفه ها نشان  ین ویژ ا
می دهد با وجود گستره عظیم 
ع مدیوم هــای تصویری و  نوا ا
نمایشی که به واسطه شبکه های 
زی بسط  اجتماعی و فضای مجا
بیت  ز سینما، جذا ما هنو یافته ا
ک خود  ک و نوســتالژی تراژیــ
ده و همچنان  ز دســت ندا را ا
ر جامعه  ز ظرفیت اثربخشی د ا
ر است. این یعنی هنوز  برخوردا
گر یخ  سینما نمرده است حتی ا
ره  ز این حیث جشنوا زده باشد. ا
و جاذبه های آن مثل خورشیدی 
ر تن منجمد سینما  اســت که ب
کند. هر  تابیده و آن را احیا می 
که  ز آن ره فیلمی بیش ا نـوا جشـ
 احضار فیلم تازه ای باشد، احیای 

خود سینماست.

ن جشنواره فجر  اول�ی
بدون داریوش مهرجویـی

وق�ت سینما 
احیا می شود

دیکته و زاویهقاعده بازی

ن شجری کهن شاه�ی

عل�ی ضا محمودی 

رضا صائمی

خط استوا فیلمی نبود که با پیش بینی 
9میلیارد فروش روانه اکران شده باشد. بدون 
شک اتفاقاتی در سرنوشــت اکران فیلم مؤثر 
بود. اکنون که به پرونده تولید و اکران آخرین 
فیلم تان نگاه می کنید چه تحلیلی از فروش خط 

استوا دارید؟
ک فیلم به  تجربه نشان داده فروش و موفقیت ی
عوامل مختلفی بستگی دارد که در سال های اخیر 
این عوامل پرتعدادتر هم شده، فیلم خط استوا 
گیری کرونا نمایش  سال ۹۸ تولید شد اما همه 
آن را تا پایان پاندمی به تعویق انداخت. چندبار 
کنندگان عزم اکران داشتند اما مردد بودند  تهیه 
که آیا زمان مناسبی است و مردم از سینما رفتن 
ک و تردید زیاد  کنند یا نه. از آنجا که ش استقبال می 
گاه فرصت سوز است سرانجام فیلم در زمان عجیبی 
اوایل اسفند اکران شد. با این پیش بینی و استدلال 
ر اکران فیلم طنز نیست و  که ایام نوروز هم قرار ب
خط استوا از فرصت اکران عید هم بهره می برد اما 
ف پیش بینی، سیاست سازمان سینمایی  برخلا
ر رونق دادن به اکران متمایل شد و چند  ناگهان ب
فیلم کمدی ازجمله فسیل چند روز مانده به عید 
اکران شدند و طبعا سئانس های سینماها در اختیار 
ت. البته خط استوا طنز  فیلم های جدیدتر قرار گرف
خاصی داشت و خود من هم از فروش آن انتظار 
رکورد شکنی های مرسوم را نداشتم... ولی شاید در 
گر و مدت زمان اکران بیشتر نتیجه بهتری  فضای دی
می داد. الان فیلم ها حداقل چند  ماه روی پرده 
هستند. اما سر تا ته نمایش عمومی خط استوا حدود 
ت با فیلم های تازه  70 روز شد که 50 روز آن در رقاب
به خصوص پدیده اکران سینما، یعنی فیلم فسیل، 
سئانس های چندانی نداشت. هر چند به نظر من این 
اتفاقات طبیعی است و من از موفقیت و رونقی که 
سینمای ایران از آن پس پیدا کرده بسیار خرسندم. 
ر مبنای ظرفیت، شانس، زمان اکران  خط استوا هم ب
به قدر کافی دیده شد و پس از اکران سینماها در 

نمایش آنلاین هم فیلم موفقی بود.
تاکنون در بخش دولتی فیلم نساخته 
بودید.2روز دیرتر نخســتین تجربه شما در 

ساخت فیلم دور از بخش خصوصی است. درباره 
این تجربه بگویید. 

بله. این نخستین فیلمی است که من در بخش دولتی 
ساختم. سال گذشته موقع فیلمبرداری سریال آخرم 
دوست بسیار نازنینی تماس گرفتند و باب آشنایی 
کننده فیلم گشودند.  را با آقای محسن شیرازی تهیه 
رایم فرستادند و تأکید کردند  طرح اولیه فیلم را ب
گذار نه تولید فیلمی در روال معمول  نظر سرمایه 
فیلم های دولتی بلکه ساختن اثری شیرین و جذاب 
با مایه های خانوادگی و اجتماعی است. طرح را 
خواندم و دوست داشتم. در این فاصله جلسه ای با 
آقای شیرازی داشتم و متوجه شدم فردی هستند 
رای کار خوب.  با سابقه فرهنگی و صاحب دغدغه ب
ک نظر رسیدیم و کار را پیش  خیلی زود به اشترا
بردیم. تولید سخت و دشواری بود، بیشتر صحنه ها 
خارجی و در سرمای زمستان و روزهای کوتاه اما 
با همدلی و همکاری همه عوامل سعی کردیم به 
ک  بهترین خروجی برسیم. برای من تجربه کار با ی
سیستم دولتی پیچیدگی یا محدودیت خاصی 
نداشت. داشتم فیلمی می ساختم که دوست داشتم. 
محسن شیرازی پای کار بود و تمام تلاشش را کرد 
که من و گروه در آرامش کار کنیم. مسئولان مؤسسه 
روایت فتح همگی به خصوص آقایان محمد نادری و 
خوشمرام با اعتماد و احترام کامل کنارمان بودند که 

واقعا دم شان گرم و اجرشان مأجور.

در خبرها نام 2 فیلمنامه نویس برای 
پروژه آمده. با توجه با سابقه فیلمنامه نویسی که 
دارید، وقتی متن را خواندید با چه تحلیلی راغب 

به ساخت آن شدید؟
ز  کبری خامنه ا فیلمنامه فیلم را آقای حمیــد ا
راساس  فیلمنامه نویســان جوان و خوش ذوق ب
طرحی از دوست عزیزم رضا مقصودی نوشت. آقای 
گارش و راه انداختن  مقصودی آن زمان درگیر ن
ت نکش 2 به کارگردانی خودش بود  سریال خجال
کبری به تیم ما اضافه شد که قبلا فیلم  و حمید ا
گ بند ساخته مهران احمدی را از او دیده بودم.  س
درست است که من خودم فیلمنامه نویس هستم 

کردیم و  اما باید خیلی زود پیش تولید را شروع می 
گری کار را بنویسد تا  من ترجیح دادم نویسنده دی
رای تولید داشته باشم. از کار با حمید  تمرکز کافی ب
اکبری هم راضی هستم. او قلم شیرینی دارد و بسیار 
ف پذیر است.البته در تمام مراحل  همراه و انعطا
گارش فیلمنامه و پس از آن تولید و تا همین جا  ن
از مشاوره های دلسوزانه آقای سیدمحمد حسینی 
بهره بسیار بردیم و حضورشان در همه زمینه ها 

مغتنم بود.

گفته می شود که محتوای فیلم درباره 
فرزندآوری است. درباره محتوای فیلم بگویید.

ک  ک درباره چالش های ی ک کمدی  رمانتی فیلم ی
جوان )سینا مهراد( با پدر زن سختگیرش )با بازی 
فرهاد آئیش( و به طبع آن همسرش )پردیس 
احمدیه( است؛ از آن فیلم ها که لحظات شیرین و 
ک زوج جوان را کنار هم قرار  تلخ زندگی و رابطه ی
داده. تلاش کرده ام تصویر دلنشین و ملموسی را 
ک خانواده طبقه متوسط ایرانی ارائه کنم. طبعا  از ی
زوج جوان قصه مثل بسیاری از جوانان ایرانی که در 
جامعه می بینیم با چالش هایی ازجمله مسئله مهم 
فرزند داشتن، مهاجرت، شغل، درآمد و هزینه های 
زندگی و.. . مواجه هستند و فیلم شرح تلاش آنها 
رای یافتن راه حلی در مواجهه با این مسائل است. ب

انتخاب بازیگــران در جریان تولید 
فیلم های ایرانی اکنون به مرحله  سختی تبدیل 
شده. دو روز دیرتر این بخش از تولید را چگونه 

پشت سرگذاشت؟
گ ترین چالش های فیلمسازی  واقعا یکی از بزر
گران اســت. تعدد  ب و چینش بازی امروز انتخا
ت به خصوص سریال های شبکه نمایش  تولیدا
ت را بیشتر کرده، در مورد من کار  گی محدودی خان
گران  وقتی سخت تر می شود که روی ترکیب بازی
ر توانایی و  حساسیت های خاصی دارم و علاوه ب
گری ازجمله شیمی  تناسب با نقش پارامترهای دی
رای  ر هم، محبوبیت ب گران در کنا زی مناسب با
گیرم.  گر را هم درنظر می  مخاطب و چند پارامتر دی

گفت وگو با اصغر نعیمی کارگردان فیلم »دو روز دیرتر«

 در جریان چرخه تولید سینمای ایران، کارگردانان با 2 روش فیلم  می سازند؛ یا صبر می کنند شرایط 
برای ساخت فیلم مهیا شود یا با هر شرایطی فیلم می سازند. گروه اول بیش از ساخت با مسئولان وبعد از 
ساخت فیلم با منتقدان حشرو نشر می کنند و گروه دوم قبل از ساخت با تهیه کنندگان و بعد از ساخت با 
پخش کنندگان. گروه اول برای پیدا کردن سرمایه فیلم راهی محافل و مجالس و مراسم می شوند و گروه 
دوم راهی دفاتر و معابر و منازل. گروه اول سعی می کنند بخشی از تاریخ سینما شوند و گروه دوم هدف شان 
حضور در جریان سینما. گروه اول در کار جور کردن سرمایه برای فیلم حرفه ای می شوند و گروه دوم در به 
جریان انداختن فیلم. اصغر نعیمی کارگردانی است که فیلمسازی  اش با جریان سینمای ایران همراه بوده 
و هر کدام از فیلم هایش از »بی وفا« تا»خط استوا« با نبض و نفس عرضه و تقاضای مخاطب گره خورده  و 
»دو روز دیرتر« هم نمی تواند خارج از این چارچوب دیده شود و شاید علت اصلی حضورش در این پروژه 
وفاداری دائمش به این اصل باشد که فیلم با تماشاگر زنده است. اصغر نعیمی از روزهای اول جوانی در 
میان جریان سینمای ایران عمر گذرانده. در مطبوعات سینمایی از خبر تا نقد نوشته؛ در پشت صحنه 
از دستیاری تا برنامه ریزی را پشت سرگذاشته. فیلمنامه نوشته و بازنویسی کرده و در کارگردانی تولید 
هر فیلمی مناسب با دوران تولید آن ساخته و روانه اکران کرده. او اکنون در 50سالگی با فیلمی در بخش 
مسابقه سینمای ایران حضور دارد که محتوای فیلم برای سرمایه گذاران مهم و برای مؤثر بودنش روی 
مخاطب انبوه از پیش حساب کرده اند. با چنین پیش فرضی نتیجه کار اصغر نعیمی در دو روز دیرتر برای 
من که سینمای ایران را به عنوان مهم ترین جریان فرهنگی کشور دنبال می کنم، اهمیت دارد. اول آنکه 
فکر می کنم این فیلم قرار است اندوخته های کارگردانی نعیمی را در شرایط سخت فیلمسازی محک بزند 
و دوم؛ موضوع بحث انگیزی وارد گفتمان اجتماعی خرده فرهنگ سینماروها کند. کار اصغر نعیمی در این 

روز های سینمای ایران کار بحث انگیزی است.

گران دو روز دیرتر هر چند خیلی  در مورد ترکیب بازی
ب مختلفی را درنظر گرفتم اما وقتی  فکر کردم و جوان
به گزینه های مطلوب رسیدم با همه کاندیداهای اول 
خوشبختانه به نتیجه رسیدیم. سینا مهراد و پردیس 
احمدیه در کنار هم ترکیب جدید و جالبی شدند. 
گر شیرینی است و پردیس هم با  سینا که کلا بازی
اینکه نقش اش قدری از کاراکترهای قبلی که بازی 
ت،  کرده بود فاصله داشت، خیلی زود با هوش و درای
مختصات نقش را دریافت و آن را با مهارت اجرا کرد. 
ر بازی شیرین با شخصیت  آقای فرهاد آئیش علاوه ب
منحصر به فرد و متواضعش لذت این همکاری را چند 
ر کرد. با گوهر خیراندیش بعد از نخستین فیلمم،  راب ب
بی وفا، همواره دوست داشتم دوباره کار کنم و الان 
گران  دوست دارم باز هم این اتفاق بیفتد. سایر بازی
هم ترکیب خوبی در کنار هم تشکیل دادند که من از 

همه شان راضی هستم.

تولید و پس از تولید فیلم را چگونه 
گذراندید. ظاهرا به یــک تیم فنی ثابت تولید 

رسیده اید؟
همانطور که گفتم به دلیل تعدد لوکیشن ، فیلم 
تولید دشواری داشت اما حضور عوامل حرفه ای و 
کرد. من  کارکشته عبور از دشواری ها را ممکن می 
تیم پشت دوربین را خیلی با دقت انتخاب کردم 
رای  ز بهترین های سینما ب و در نهایت گروهی ا
ساختن فیلم دور هم جمع شدیم. از مرتضی هدایی 
با تصاویر چشم نوازش تا رشید دانشمند صدابردار 

ح متین و حرفه ای، محسن غلامی  ا طــر
صحنه سختکوش و با سلیقه، تا 
رنامه ریزی و کارگردانی،  گروه ب

ت  کا ر بچه های تولیــد و تدا
ر من  ری کنا در مرحله فیلمبردا
بودند. در مرحله پس از فیلمبرداری 
ت ها بود  هم همینطور شــد. مد
می خواستم با دوست دیرینه ام و 

تدوینگر خبره میثم مولایی کار کنم که 
جور نمی شد. این بار شرایط فراهم آمد و 

ک  با تدوین خلاقانه اش بسیار به حاصل کار کم

کرد، همینطور موسیقی گوشنواز و باحال مسعود 
سخاوت دوست و طراحی صدای ماهرانه حسین 
ابوالصدق. خلاصه که در کنار سختی های تولید از 
ک افراد این گروه که آوردن نام  ک ت کار کردن با ت
همه شان ممکن نیست لذت بردم و از آنها ممنونم.

به عنوان یک کارگــردان حرفه ای، 
دو روز دیرتــر  در کارنامه تــان چه جایگاهی 
دارد و به عنوان یک ژورنالیســت باســابقه 
چه چشم اندازی قبل از تماشــای آن در برابر 

مخاطبان قرار می دهید؟
کنم اگر  فیلمی است که دوستش دارم و فکر می 
در شرایط مناسبی اکران شود بتواند با مخاطب 
گسترده، به خصوص جوانان و خانواده ها، ارتباط 
رقرار کند. تلاش من ساختن فیلمی سالم و در  ب
کنم  عین حال گرم و دلنشین بوده و فکر می 
رم مخاطب هم فیلم را  موفق شده ام. امیدوا

دوست داشته باشد.

جشنواره و امکان ارتباط با مخاطبان 
آن کمکی به تبلیغات فیلم می کند؟

راســتش ســلیقه شــخصی من به عنوان 
کران  ر ا زیابی فیلم د ر گردان بیشتر ا ر کا
ز این  رتباط آن با مخاطب است و ا عمومی و ا
نظر هم خودم را فیلمسازی می دانم که مایلم 
ف سینما را تجربه  شکل ها و گونه های مختل
ره و حضور در آن  کنم. البته نسبت به جشنوا
حساسیت خاصی هم ندارم و از موفقیت فیلم 
رایم  در آن خوشحال هم می شوم اما خیلی ب

کننده نیست. تعیین 

شرایط نمایش  عمومی و اکران فیلم 
برای دو روز دیرتر را با توجه به وضعیت عمومی 

اکران چگونه پیش بینی می کنید؟
این روزها و در حوزه اکران همه   چیز به خود فیلم 
ک فیلم گاه  بستگی ندارد. مقوله پخش و اکران ی
رتر است. ولی معتقدم دو روز  ز تولید آن دشوا ا
گر اتفاق  دیرتر تماشاگر خود را خواهد داشت و ا
گ از آسمان نیفتد فیلم موفقی  خاصی نیفتد و سن

خواهد شد.

4 دهه است که به عنوان روزنامه نگار، 
منتقد، فیلمنامه نویس، دستیار و کارگردان در 
سینمای ایران حضور دارید. بعد از کرونا هم 
فیلم ساختید و هم سریال. دوست دارم 
تحلیل  شما را از سینمای ایران در 2 سال 

اخیر و چشم انداز آن را بدانم.
درباره وضعیت سینمای ایران و آینده 
آن باید در فرصت مناسبی مفصل 
گویم  صحبت کنیم. ولی همین قدر ب
که چشم انداز آینده برای من سرشار از 
بیم و امید توأمان است؛ بیم شب های 
ک و گرداب های مهیب و امید به  تاری
نفس مخاطبان و مردم که بهترین قاضی 

و داور کار ما هستند.

اگر سنگ از آسمان نریزد 
فیلم موفـقـی ساخته ایم


